
اشاره:
به اعتقاد مدیرعامل الیاف گستر یزد، هر اندازه تولیدات نساجی به بخش نهایی نزدیک تر 
می شود، مشکلات و پیچیدگی های آن نیز افزایش پیدا می کند اما تولید الیاف پلی استر در 

کشور دارای مزیت نسبی است که همین موضوع تولید آن را توجیه پذیر می کند.
مهندس شمیرانی نکته آزاردهنده برای بسیاری از صنعتگران به خصوص در سال گذشته 
را »دونرخی بودن نرخ ارز« دانست که منجر به عدم شفافیت در سیاست قیمت گذاری 
محصولات می شود، از سوی دیگر برخی از نهادها و سازمان های دولتی با تهاترهای 
خاصی که انجام می دهند وارد عرصه تجارت می شوند اما به دلیل عدم دانش و اطلاعات 

کامل در مورد صنایع مختلف، به تولید و صنعت داخلی صدمه می زنند. 

گفت وگو با مهندس فرهاد شمیرانی- مدیرعامل شرکت الیاف گستر یزد

بیوگرافی و آغاز فعالیت های حرفه ای
متولد 1359 در تهران و فارغ التحصیل رشته مهندسی 
 1388 سال  هستم.  اسلامی  آزاد  دانشگاه  از  عمران 
مطالعات مربوط به فعالیت در صنایع نساجی و سال 
1389 مراحل احداث تأسیسات کارخانه را آغاز کردیم. 
اواخر سال 1392 نصب و راه اندازی ماشین آلات خط 
تولید به اتمام رسید و تولید در مقیاس تجاری از ابتدای 
الیاف  سال 1394 با هدف تولید سالیانه 50 هزار تن 

پلی استر فعالیت خود را شروع کرد. 

انجام  یا  و  مجموعه  راه اندازی  هنگام 
مطالعات اولیه، در جریان تبلیغات منفی 
پیرامون وجود بحران و وضعیت نامطلوب 

صنایع نساجی قرار داشتید؟! 
بله در این مورد، صحبت های بسیاری از اطرافیان شنیدیم! 
اما وضعیت تولید مواد اولیه صنایع بالادستی نساجی در 
مقایسه با سایر بخش های این صنعت، متفاوت است و 
به اعتقاد من هر اندازه تولیدات نساجی به بخش نهایی 
نزدیک تر می شود، مشکلات و پیچیدگی های آن نیز 
افزایش پیدا می کند اما تولید الیاف پلی استر در کشور 
دارای مزیت نسبی است که همین موضوع تولید آن را 

توجیه پذیر می کند.  
در حال حاضر لیدر بازار الیاف پلی استر پنبه ای )جهت 
مصارف ریسندگی( هستیم و نیاز بازار داخلی را با تلاش 
و پیگیری های شبانه روزی تأمین می کنیم و در صورت 
ارتقای کیفی  محصولات و رفع مشکلات این بخش، 
شرایط بسیار بهتری برای ادامه تولید فراهم خواهد شد. 

الیاف گستر  لیدر بودن شعار مجموعه 
یزد است یا واقعیتی که به آن دست پیدا 

کرده اید؟    
با اطمینان اعلام می کنم که یک واقعیت است و براساس 
کیفیت محصولات و حجم تولید شرکت الیاف گستر 
یزد، لیدر بازار الیاف پلی استر پنبه ای محسوب می شود. با 
توجه به آغاز فعالیت در سال 94، با ظرفیت کمتر از 50 
هزار تن به تولید پرداختیم اما با معرفی بیشتر محصولات 

الیاف گستر یزد به بازار و تثبیت پارامترهای کیفی 
در مدت کوتاهی توانستیم کیفیت را به سطح 

نیمه دوم  از  و  برسانیم  ایده آل مشتریان 
سال گذشته بدون هیچ گونه مشکلی 

تولید را ادامه دادیم.

ديدگاه
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استقبال  مجموعه،  نوپابودن  به  توجه  با 
به  مشتریان  آیا  بود؟  چگونه  آن  از  بازار 
آسانی پذیرای محصولات الیاف گستر یزد 

شدند؟
برای پاسخ به سوال شما باید عنوان کنم پایان سال 94، 
موجودی انبار کارخانه تقریباً به صفر رسید،  از اردیبهشت 
95 نیز با تمام ظرفیت به تولید پرداختیم و با شناخت بیشتر 
مشتریان، محصولات را به صورت هدفمند تولید و روانه 
برای  خاصی  دقت  و  حساسیت  می کنیم.  مصرف  بازار 
کیفیت محصولات قائل هستیم و حرف اول و آخر در 
این مجموعه را کیفیت می زند. همچنین به ثبات در عرضه 
و ارائه محصول در موعد مقرر توجه می کنیم تا مشتریان 
مجبور نشوند منبع تهیه مواد اولیه موردنیاز خود را مرتباً 

تغییر دهند.  

و  مشکلات  چه  با  تولید  زمینه  در 
چالش هایی روبرو هستید؟

خوشبختانه هنوز با مشکل خاصی روبرو نشده ایم اما نکته 
آزاردهنده برای بسیاری از صنعتگران به خصوص در سال 
گذشته دونرخی بودن نرخ ارز بود که منجر به عدم شفافیت 
در سیاست قیمت گذاری محصولات می شود، از سوی دیگر 
برخی از نهادها و سازمان های دولتی با تهاترهای خاصی 
که انجام می دهند وارد عرصه تجارت می شوند اما به دلیل 
عدم دانش و اطلاعات کامل در مورد صنایع مختلف، به 

تولید و صنعت داخلی صدمه می زنند.
به این نکته هم باید اشاره کنم که صنعتگر همواره دغدغه 
به اصطلاح دخل و خرج مجموعه تولیدی خود را دارد، به 
حفظ اشتغال نیروهای انسانی و امرار معاش خانواده های 
آنان فکر می کند و اغلب دنبال سودهای کلان و بادآورده 
نیستند.  خرید و راه اندازی ماشین آلات مدرن، بهره گیری 
از متخصصین توانمند و حرفه ای و امثالهم،  یک فرایند 
تجاری است که باید از طریق فروش محصولات، توزیع 
موفق در بازار و بازگشت سرمایه به داخل مجموعه به 
دست آید. در صورت بروز کوچک ترین اختلال در این 
چرخه، ادامه حیات واحد تولیدی به خطر می افتد و به مرور 
زمان بدنه آن ضعیف و ضعیف تر می  شود. کما این که در 
صنایع نساجی کارخانه های بسیاری را می شناسم که با 
سرمایه گذاری قابل توجه و استفاده از ماشین آلات مدرن 
و مطابق با آخرین تکنولوژی روز دنیا راه اندازی شده اند 

اما پس از یک سال به دلیل مشکلات متعدد، چاره ای جز 
تعطیلی نداشتند، برخی نیز در مرحله نصب و راه اندازی 

خطوط تولید معطل ماندند و متوقف شدند.
تولیدکننده  برعهده  مسائل  برخی  انتخاب  حال  به هر 
است، برای مثال خرید حساب شده ماشین آلات و اتخاذ 
برنامه ریزی دقیق برای تأمین مواد اولیه، منجر به تولید 
معقول و به صرفه می شوند اما تمام این تولیدات باکیفیت 
صنایع نساجی و برنامه ریزی های منسجم در مواجهه با 

محصولات قاچاق به آسانی نقش بر آب می شوند. 
تولید الیاف پلی استر در ایران هنوز به جایگاه واقعی خود 
نرسیده است و واحدهای تولیدی با ظرفیت مشخصی در 
این زمینه فعالیت می کنند در حالی که ایران می تواند از 
موقعیت مطلوب خود در این زمینه استفاده کند و تجارت 
چند صد میلیون دلاری داخلی را به کسب وکار چندین 

میلیارد دلاری بین المللی تبدیل کند. 
صنعت پلی استر در دنیا بسیار گسترده تر و بزرگ تر از صنعت 
پلی استر در ایران است و از نظر حجم، فقط متناسب با نیاز 
بازار داخلی می باشد و جایگاه مناسبی در سطح بین المللی 

نداریم.      

و  هسته ای  توافقات  شما  به اعتقاد 
و  نقل  سهولت  در  تأثیری  پساتحریم، 
انتقال منابع مالی جهت خرید ماشین آلات 
و مواداولیه و ارتباطات گسترده تجاری و 

صنعتی با سایر کشورها گذاشته است؟

هنوز تأثیر خاصی مشاهده نکرده ایم! محصولات الیاف 
گستر یزد در بازار داخلی عرضه می شوند و علی رغم تولید با 
تمام ظرفیت، به سختی قادر به رفع نیاز واحدهای تولیدی 
به  نگاهی  نیم  مجبوریم  دیگر  از سوی  کشور هستیم؛ 
واردات داشته باشیم زیرا وجود سیاست های متغیر و نحوه 
عرضه مواد اولیه، ما را به این سمت سوق می دهد که 

بخشی از نیازهای خود را از طریق واردات تهیه نماییم. 

تا چه میزان با واردات الیاف پلی استر به 
کشور موافقید؟ آیا این واردات، تولید داخل 

را رقابت پذیر می کند؟
طبعاً به عنوان تولیدکننده، تمایلی به واردات محصولات 
مشابه خود نداریم اما زمانی که پای صحبت مصرف کنندگان 
الیاف  انحصاری  تولید  که  خواهید شد  متوجه  بنشینید، 
و  گران  قیمت های  با  آن  فروش  و  کشور  در  پلی استر 

غیرواقعی و با هر کیفیتی، منصفانه نیست.

مطلب نهایی؟
به صنعت نساجی علاقه خاصی دارم. نوع محصول و فرایند 
تولید الیاف به علایق من بسیار نزدیک است و هیچ گاه از 
ورود به این صنعت پشیمان نخواهم شد. واقعیت این است 
که در تولید نساجی به دنبال کسب سودهای کلان نیستیم 
و ارائه محصول باکیفیت، تبدیل این مجموعه به یک برند 
معتبر و خوش نام و کاهش واردات محصولات مشابه در 

اولویت نخست برنامه های ما قرار دارد. 
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